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Näitusel rääkis harrastuskunstnik Eve Rae maali “Ema portree” saamisloost ja oma nägemusest meelislillede piibelehtede 
maalimisel.

Harrastuskunstnik Eve 
Rae õlimaalide väljapanek 
“Piibelehtedest mereni” 
avati Tartumaa muuseumi 
allkorruse näitusesaalis 
nädal tagasi.

Virve Tomson

See, et aasta esimene 
näitus Tartumaa muuseu-
mis just tallinlanna õlimaa-
lidest üles seati, oli kuraa-
tor Anneli Aani sõnul üsna 
juhuslik valik.

“Eelmise aasta suvel 
astus muuseumist läbi Eve 
Rae. Tutvustas ennast, rää-
kis, millega tegeleb ja hu-
vitus, kas näitust ka saab 
teha,” rääkis Aan. “See, 
et nüüd teda valitud sai, 
oli juhuslik, sest kunstnik-
ke, kelle näitust korralda-
da, oli teisigi. Mõtlesin, et 
uus kunstiinimene Elvas, 
tutvustab oma töid ja te-
gemisi. Tema on eriline 
harrastuskunstnik selle 
poolest, et on valdavalt 
oma elus ainult kunstiga 
tegelenud.”

Eve Rae avastas õli-
värvide saladused harras-
tuskunstnikust isa kõrval 
maalides.

Elva õpilased taas 
televiktoriinis

Sellel aastal toimub te-
leviktoriin “Mine metsa” 
põhikooli õpilastele.

Võistlustules on 24 kooli 
üle Eesti. Elva gümnaasiu-
mi esindab kolmeliikmeli-
ne võistkond, kuhu kuulu-
vad Hanna Mets (9c), Jane 
Resev (9c) ja Silver Mar-
kus Käppa (9b).

Kas meie põhikooli õpi-
lased suudavad olla sama 
tublid, kui eelmisel aastal 
finaalis napilt teiseks jää-
nud gümnasistid?

Elva gümnaasiumi võist-
konna esimeseks vastaseks 
on Aste põhikooli kolmik. 
Hoiame kõik 19. jaanuaril 
kell 18.15 ETV kanalil oma 
kodulinna võistkonnale 
pöialt. Kas meil õnnestub 
veerandfinaali pääseda?

Geil Siim

Korjanduspalli 
kogunes
2500 krooni

Elva Lions Klubi ko-
gus projekti “Saa nägi-
jaks” märkide müügist ja 
Konsumis asuva korjan-
duspalliga kokku 14 000 
krooni, millest umbes 
poolega toetatakse Ida-
Tallinna keskhaiglale en-
neaegsete vastsündinute 
silmapõhjade kontrolli 
aparaadi soetamist, teise 
poole raha eest toetatak-
se kolmele Elva lastekodu 
lapsele prillide ostmist ja 
Tartu ülikoolis õppivale 
pimedale noormehele Pa-
vel Kadõkovile õppekir-
janduse ostmist. Kokku 
on lionite abil üle Eesti 
kogutud projekti “Saa nä-
gijaks” raames juba üle 
1,3 miljoni krooni.

“Uuest nädalast hakka-
me korjama raha Maarja 
külla ehitatava Eesti maja 
toetuseks,” ütles Vaida 
Valdner. “Kuna ainult lõ-
vide jõududega Eesti maja 
üles ei ehita, on sellesse 
projekti kaasatud palju 
häid inimesi ja organisat-
sioone üle Eesti.”

Praeguseks on sõlmitud 
koostööleping, mille koha-
selt Eesti lionid ja Rotary 
klubid toetavad projekti 
kumbki ühe miljoni kroo-
niga, AS Kristiine Kasiino 
300 000 krooniga ja Eesti 
riik 400 000 krooniga.

Elva klubi paneb 
oma õla alla mõlemasse 
Konsumi paigaldatavas-
se korjanduspalli kogu-
neva summa ulatuses. 
Soovi korral on võima-
lik teha annetusi ka otse 
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“Algul tegin omal käel 
akvarelli. Isa maalis õlivär-
videga ja tahtsin ka,” mee-
nutab viimased kaheksa 
aastat vaid maalikunstile 
pühendunud Rae. “Õppi-
sin õlimaali temalt ja hak-
kasin pilte tegema. Kõik, 
kes nägid, hakkasid maale 
tahtma – tee mulle ja tee 
mulle!....”

Oma kunstiannet on 
Eve Rae saanud rakenda-
da klaasimaalijana keemia-
toodete ettevõttes Flora 
figuurseid, peamiselt pä-
kapikukujulisi lõhnaõlipu-
deleid maalides ning Maie 
Lätti lilleseade- ja kuns-
tikooli kolmeaastase kur-
suse lõpetamisel floristina 
lillekimpe seades.

Poolteist aastat tagasi 
pealinnast Elvasse kolinud 
Eve Rae maale said elva-
lased esmakordselt näha 
aasta tagasi avatud “Sirje” 
poe seintel. Ootamatult 
kiiresti avanenud näituse 
korraldamise võimalus oli 
kunstnikule meeldivaks ül-
latuseks.

“Ma ei olnud nii kind-
lalt Elva-näitust veel plaa-
ninud,” rääkis kunstnik. 
“Näitusel on nii minu 

esimesed aktimaalid kui 
ka hiljuti maalitud lillepil-
did.”

Eve Rae on neli aastat 
õppinud õlimaali Tallinna 
Rahvaülikooli kunstiosa-
konnas tuntud akti- ja loo-
dusmaalija Zair Zeilanovi 
juhendamisel ja ühe aasta 
Zeilanovi ateljees akti-
maali kursustel.

“Inimene – see on hoo-
pis teine teema kui mere 
ääres käia või natüürmor-
te teha. See oli põnev ja 
huvitav kogemus,” mee-
nutab Rae oma esimeste 
aktimaalide saamislugu. 
“Alguses nägin aktis ainult 
keha. Ei osanud kätt, jalga 
ja portreed sinna juurde 
maalida. Tahtsin nii väga 
modelli nahka maalida!”

Eve Rae töid on ekspo-
neeritud Tallinna muuseu-
mides ja galeriides. Pike-
mat aega olid harrastus-
kunstniku õlimaalid üleval 
kohvikus “Iiris”. Perso-
naalnäitus oli 2005. aastal 
Saue kultuurikeskuses.

Kunstniku lemmiktee-
ma meri on maalitud põ-
hiliselt Rocca-al Mares ja 
Paljassaarel. Lillemaali-
dest on enim vaatajate ja 

ostjate huvi paelunud ma-
jesteetlikud flamingolilled.

“Need flamingod on ini-
mestele väga meeldinud. 
Olen maalinud kingituseks 
ja pilte on ostetud ka näi-
tustelt – Soome, Rootsi 
Kanadasse,” rääkis Rae.

Ühte kingituseks maa-
litud tööd saab näha ka 
Elva-näitusel. Ema 70. 
sünnipäevaks valminud 
portree on maalitud õlivär-
videsse 17-aastase juubilari 
must-valge foto järgi.

Kunstnikku inspireeri-
vad männilinna metsavõ-
lud ja juba on pilk peale 
jäänud ka Arbi männile.

“Mul oli kunagi suur 
soov maalida suurt mändi. 
Kui Zeilanovi ateljeesse 
läksin, nägin, et temal ongi 
just selline pilt maalitud 
– ainult mänd ja taevas,” 
rääkis Rae. “Nüüd leid-
sin selle oma männi siit, 
Elvast! Eks maalin teda 
kindlasti! Käisin juba pil-
distamas.”

Eve Rae maalinäitust 
“Piibelehtedest mereni” 
saab Tartumaa muuseumis 
vaadata 12. veebruarini.

Tallinlanna Eve Rae leidis 
Elvas oma männipuu

Elvast ei leia firmat, kelle 
esmaülesanne oleks kii-
resti reageerida vee või 
muu avarii korral. Lk 2

Foto: Virve Tomson

Elva lionsid toetavad 
pimedat tudengit õppekir-
janduse ostmisel. Lk 3

Tee hea tegu ja räägi sel-
lest lugu. Lk 4

Tartu maavanem 
tänas
kultuuritöötajaid

Tartu laulupeomuuseu-
mis 16. jaanuaril toimunud 
kultuuritöötajate tänuvas-
tuvõtul andsid maavanem 
Esta Tamm, Rahvakultuu-
ri arenduskeskuse ja Eesti 
kultuurkapitali esindajad 
üle tänukirjad ja kultuuri-
preemiad. Maakonna kõr-
geima kultuurialase autasu 
eelmise aasta töö eest sai 
Tiigi seltsimaja direktor 
ning Tartu noortekoori di-
rigent Riho Leppoja. Eel-
misel aastal oli kooril ligi 
poolsada esinemist, lisaks 
toodi auhinnalisi kohti 
konkurssidelt. Riho Lepp-
oja on koorimuusika ja 
Tartu kultuurielu edenda-
misel teinud silmapaistvat 
ja mitmekesist tööd.

Kultuurkapitali Tar-
tumaa ekspertgrupi aas-
tapreemia pälvisid teiste 
hulgas ka Elva Sinilinnu 
laulustuudio lauluõpetaja 
Livia Kuuskvere, Rõngu 
puhkpilliorkester ja Alek-
sander Tammerti eluloo-
raamatu koostaja Ville 
Sonn.

Raamatukogutöötaja-
test pälvisid tunnustuse 
Elva linnaraamatukogu di-
rektor Imbi Härson, Rõn-
gu raamatukogu juhataja 
Laine Meos ja Kureküla 
raamatukogu juhataja Tiia 
Muri.

Maavanema tänukir-
ja Tartumaa kultuurielu 
hoidmise ja rikastamise 
eest pälvis teiste hulgas 
ka Teedla raamatukogu ja 
kultuurimaja juhataja Pi-
ret Terve.

Maavanem tänas teiste 
hulgas ka Rannu vallava-
nemat Uno Rootsmaad, 
Nõo vallavanemat Rain 
Sangernebot, Nõo rahva-
maja juhatajat Viivi Kütti, 
Elva kultuurikeskuse “Si-
nilind” juhti Leelo Suidti 
(pildil), Nõo näiteringi 
juhti Kalju Kogerit.

Rahvakultuuri Aren-
dus- ja Koolituskeskuse 
preemiad pälvisid teiste 
hulgas Rannu rahvama-
ja juhataja Liis Jaamets 
koostöö eest maakonna 
“näitemängumerel”, Ko-
dukant Tartumaa aktivist 
Aime Vilu tänuks Tartu-
maa rahvakultuurialaste 
ettevõtmiste kajastamise 
eest üleriigilises meedias, 
Rannu vallavanem Uno 
Rootsmaa Tartumaa kul-
tuurielu edandamise ja 
hoidmise eest. EPP
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Elvas jätkatakse muinsuskaitse 
traditsioone

Kui rahvas 15. jaanuari õhtul Tartumaa muuseumi 
ajaloolise Elva maketi ümber kogunes, tehti tuttavatega 
juttu koduloost ning meenutati aegu, mil seltsi tegevus 
oli elav. Huvilisi kogunes üle kahekümne. Muinsuskait-
se Seltsi mitteametliku koosoleku juhatajaks valiti Kaido 
Orula ja protokollijaks Heli Zink.

Vallo Ehasalu pidas ettekande “Elva kirik teises maail-
masõjas (1940-1945)”. Vanade protokollide ja kirjavahe-
tuse põhjal katsus ta taastada olusid tol raskel ajal. Juttu 
tuli õpetaja Eduard Ermitsa eluteest, koguduse nõukogu 
kaotustest poliitiliste muutuste ja sõjategevuse käes, kiri-
ku säilimisest, koguduse tegevusest majandusmuredega. 
Kohalolijad võisid arhiiviraamatute juures ise veenduda, 
kui paljudele anti leeriõpetust, kuidas katkes sissekanne-
te tegemine raamatutesse Tamsa tankilahingu ajal, mis 
taastus alles mõne kuu pärast.

Pärast ettekannet arutasid kokkutulnud edasist tege-
vust. Initsiatiivgruppi valiti Kaido Orula, Vallo Ehasalu, 
Leelo Suidt, Kadri Kivari ja Margus Tigane ning tehti 
ettepanekuid järgmiste ettekannete osas. Sooviti kogu-
da elavat ajaloopärimust, korraldada tutvumisretki Elva 
linnas ja korrastustalguid. Arutlusküsimusteks saab Elva 
muinsuskaitse seltsi juriidiline vorm ja juhatuse valimi-
ne.

Kõik endised ja praegused seltsiliikmed ning huvilised 
on kutsutud 29. jaanuaril kell 17 Tartumaa muuseumisse 
seltsi korralisele koosolekule. EPP

Kui reede õhtul ei tule 
kraanist tilkagi vett, läheb 
ära elekter, lõhkeb kütte- 
või veetorustik vms, siis 
kust võib elvalane loota 
abi avarii kiireks likvidee-
rimiseks?

Sirje Veldi

Need küsimused vaeva-
vad enamasti kortermaja-
de elanikke, kuid ka era-
majaomanikel läheb närv 
mustaks, kui kanalisat-
sioonikaevu või prügikasti 
tühjendamist tuleb oodata 
nädal või paar.

Kui põhjuseks tuuakse, 
et on järjekord või palju 
tööd, siis tekib küsimus, et 
äkki ei tule firma oma töö-
dega toime?

Aina lubadused?
Elva linna elanik Svet-

lana Variku ootas oma 
maja kanalisatsioonikaevu 
tühjendamist mitu näda-
lat. Elva vee-ettevõte AS 
AWS jaganud aina lubadu-
si. Iga järjekordse helista-
mise peale vastatud talle, 
et tööd on palju, et nii kui 
saame, siis kohe tuleme. 
Klient aga väsis mitmenä-
dalasest ootamisest ja tel-
lis teenuse teisest firmast, 
OÜ-st Lenory. 

“Tuldi ruttu ja mina 
olen rahul,” ütles Variku. 
“AWSiga ma lihtsalt lõpe-
tasin igasugused suhted.”

Variku sõnul on tema 
enda jaoks probleem la-
hendatud, külla aga paneb 
teda nördima, et kui lin-
navalitsus kuulutab välja 
konkursi vee- ja kanalisat-
sioonitrasside operaatori 
leidmiseks, et siis ei kont-
rollita, kas firma ikka suu-
dab teenust pakkuda.

Variku ütles, et talle jäi 
AWSist mulje, et polegi 
nagu mingit teenuste järje-
korda panekut ja see käib 
mingi muu valemi järgi.

“Üks mu tuttav, kes 
tellis kaevu tühjendamise 
minust hiljem, sai teenu-
se kätte varem,” rääkis 
Variku. “Mul oli tunne, 
et kuna julgesin kõvemat 
häält teha, siis ei tahetudki 
ehk minuga enam suhelda. 
Ma ei arva sugugi, et peak-
sin teenust tellides ütlema, 
kes ma olen või kasutama 
muul moel oma ametipo-
sitsiooni. Kõik kliendid 
peaksid olema ikka võrd-
selt koheldud.”

KÜ Rukki 9 esimees 
Alari Nahkur ütles ajale-
hele, et kui hakkad midagi 
AWSist tellima, siis jäädki 
ootama. Lekkiva kanali-
satsioonipüstiku vahetuse 
tellis ta lõpuks Konguta 
firmast Nikpo.

“Teevad vähemalt kor-
ralikult,” teadis Nahkur.

Ka KÜ Rukki 11 majas 
hakkas ühel pühapäeval 
lekkima päevinäinud vee-
torustik. AWSist vastatud 
taas, et neil on palju tööd, 
nemad tulla ei saa ja et 
liiatigi on pühapäev. Vii-
mases hädas helistas ühis-
tujuht firmasse Mihkel X, 
kes otseselt kanalisatsioo-
nitorustikega ei tegele, 
kuid mõistis ühistu juhtide 
muret, tuli appi ja tõmbas 
toru lekkiva koha ajutiselt 
tõmmitsaga kinni – et vä-
hemalt seni püsiks, kuni 
veefirma saab mahti toru 
parandama tulla.

Kui mahti saame, siis tuleme

Paraku vastati ka talle 
AWSist aina, et tööd on 
palju, ei jõua, et nii kuis 
saame, siis tuleme ka teie 
juurde. Nii ootavad ühis-
tujuhid hinge kinni pi-
dades (et toru ikka vastu 
peaks!) avariiremonti juba 
üle kuu.

“Lõpuks ei saanud 
enam, helistasin otse ju-
hatajale ja uskumatu küll, 
kuid lubati kohe järgmisel 
päeval see asi korda aja-
da,” ei suutnud ühistujuht 
üllatust varjata. “Ega see 
pole meie ainuke häda. 
Ka kanalisatsioonitorustik 
ummistub üsna tihti ja sel-
le remonti ootame ka juba 
üsna kaua.”

Kortermajade torusti-
kud on enamasti vanad ja 
seda enam tuleb ette ava-
riiväljakutseid.

Kolm firmat 
tekitavad segadust

Pöördudes järelpärimi-
sega AWSi poole, selgus, et 
fekaalivedu teostab hoopis 
kommunaalettevõte, mitte 
AWS. Seega suhtles Svet-
lana Variku Elva kommu-
naalettevõttega, kritiseeris 
aga ekslikult AWSi.

“Novembris oli eriolu-
kord, kus ühel hetkel olid 
nii meie kui Lenory autod 
korraga katki,” selgitas si-
tuatsiooni kommunaalet-
tevõtte raamatupidaja Ma-
rina Liinar. “Ütlesime siis 
Varikule, et tööd on palju 
ja nii kuidas suudame, nii 
teeme. Kui ühe ettevõtte 
auto on katki, siis ei suuda 
ka teine üksi paarikümmet 
tellimust täita. Tol hetkel 
nii täpselt oligi.”

Liinar lükkas ümber 
Svetlana Variku väite, 
nagu oodanuks klient neilt 
teenust mitu nädalat. Re-
gistreerimisraamatus on 
kirjas, et Variku helistas 
uuesti kohe järgmisel päe-
val ja pahandas, et pole 
veel teenust saanud.

“Meie klienditeeninda-
jale ütles Variku, et ta meie 
teenust enam ei vaja ja 
seetõttu me talle seda roh-
kem ei pakkunudki. Sellist 
asja, et inimene oleks mitu 
nädalat oodanud ja mitu 
korda siia helistanud, ei 
ole olnud,” väitis Liinar. 

Taksoteenus 
bussipileti hinnaga

Kolme ühes majas asuva 
firmaga, kellel on ühised ju-
hid, raamatupidaja ja isegi 
klienditeenindaja ning kes 
aegajalt, siis kui jõuavad ja 
saavad, teevad ka kõiki eel-
nimetatud töid, on segadusi 
olnud varemgi.

Nii lubab Elva linna 
kodulehekülg ekslikult, et 
fekaalide veoga tegeleb ka 
AWS, kuigi tegelikult ren-
dib ta vaid linna purglat 
ning vastutab vee- ja ka-
nalisatsioonitrasside töös-
oleku ja vee puhtuse eest. 
AWS pole kohustatud re-
montima hoone siseseid 
torustikke või likvideerima 
majasiseseid ummistusi. 
Samas pole see ka keelatud 
ja nagu ütles AWSi juhataja 
Lia Krimses, on võimaluse 
korral siin inimestele appi 
tuldud. Kuid ka siin kehtib 
reegel, et kui aega saame, 
siis tuleme – kohustust ei 
ole.

Elva Kommunaal Gru-
pi ja kommunaalettevõtte 
ühine juhataja Asko Vester 
ütleb, et Kommunaal Gru-
pi peamine tegevusala on 
teede korrashoid ja ehi-
tus, kuid mõlemal firmal 
on ka jäätmekäitlusluba, 
mistõttu sõidavad linnas 
ringi ka Kommunaal Gru-
pi kirjadega prügiautod. 
Kommunaalettevõttega on 
Kommunaal Grupil ühine 
klienditeenindaja ning tele-
fonitsi kuuleb klient, et on 
helistanud Kommunaalet-
tevõttesse.

“Pole vahet, kas inimene 
helistab Kommunaalette-
võttesse või Kommunaal 
Gruppi – töö tehakse ära 
ikka ühtemoodi,” leiab 
Vester. “Klienditeenindaja 
on üks, masinad on ühed – 
pole ju vahet, kes arve välja 
kirjutab.”

Kommunaal Grupi toot-
misjuhi Arno Upruse sõnul 
on segadus pigem inimeste 
peades, kes ei saa aru, et 
elatakse vaba ettevõtlusega 
maal, et nad pole linnaet-
tevõte ega pea lahendama 
kogu Elva probleeme.

“Inimestel on alati või-
malus tellida teenust mu-
jalt, kasvõi Tartust,” ütles 
Vester. “Ega tahtlikult kee-

gi töödega ei venita, kõik 
tahavad ju raha kätte saa-
da.”

“Oleme isegi teiste fir-
made telefone vahenda-
nud, kuigi me ei peaks oma 
konkurentidele teenet te-
gema,” ütles Liinar.

Asko Vesteri sõnul ei 
suuda nende kaks autot 
ilmselgelt kogu Elva prügi 
ega fekaale ära vedada ja 
seetõttu tuleks klientidel 
eelistada regulaarset vedu, 
mitte tellida juhuvedu 
viimasel minutil, siis kui 
häda juba suur. Lepingulisi 
kliente teenindatakse eelis-
järjekorras ja kolme päeva 
jooksul. Ka teised teenuse-
tellijad pannakse järjekorda 
tellimuse esitamise alusel.

“Oleme välja arvestanud, 
et üks auto suudab päevas 
teenindada maksimaalselt 
11 klienti ning rohkem me 
üheks päevaks tellimusi 
vastu ei võta,” ütles Liinar. 
“Fekaalivedu saab tellida 
esmaspäevaks, teisipäevaks, 
kolmapäevaks ja reedeks. 
Kui autodel on koormus 
suur, püüame võimaluse 
korral klientidele helista-
da, et nad saaksid tellida 
teenust mujalt. Igal juhul 
püüame teha nii, et klient ei 
jääks teenindamata.”

Asko Vesteri sõnul on fe-
kaaliveo hinnad suhteliselt 
madalad ja kellelgi teisel ei 
tasu autot omada. “Tartu 
firmad võtavad tasu ka väl-
jakutse eest ja seetõttu on 
nende teenused tunduvalt 
kallimad,” räägib Vester. 
“See, mis meie siin odavate 
hindadega teeme, on poole-
nisti sotsiaaltöö. Lenory pu-
hul ei teki kellelgi küsimust, 
miks teenus kallis on. Ehk 
ajab segadusse see nime-
tus – kommunaalettevõte? 
Arvatakse, et oleme ainult 
Elva linna teenistuses.”

Arno Upruse sõnul tuleb 
ilmselt ka Elvas hindu olu-
liselt tõsta, hoidmaks ära 
pidevat kriitikat.

Kui oleks teenuse hind 
kõrge, siis tullakse ehk viie 
minutiga, sest siis oleks ehk 
kümme firmat, kes sellega 
tegelevad,” arvas Uprus. 
“Kui tahad solgitaksot, siis 
pead ka solgitakso hinda 
maksma, mitte tahtma tak-
soteenust bussipileti hinna-
ga.”

Korteriühistu raamatupidamine 
nüüd internetis

Eesti juhtiv korteriühistute internetikeskkond www.
korteriyhistu.net alustas raamatupidamise täislahenduse 
pakkumist internetis. Tegemist on ainulaadse teenusega, 
mis muudab korteriühistute tegevuse läbipaistvamaks 
ning mugavamaks.

“Raamatupidamise valmimisega astusime sammuke-
se lähemale visioonile terviklikust korteriühistu haldus-
vahendist, mis aitab igal korteriomanikul oma maja te-
gemistest paremini aru saada ja ka neis osaleda,” ütleb 
korteriyhistu.net arendusjuht Tambet Matiisen.

Internetipõhise tarkvara abil saab raamatupidaja koos-
tada kõik korteriühistule vajalikud raamatupidamise aru-
anded – bilansi, tulude-kulude, rahavoogude ja netovara 
aruande. Aruanded on soovi korral jooksvalt nähtavad ka 
ühistu juhatusele ja korteriomanikele.

Matiisen rõhutab, et raamatupidamise lahendus on 
arendatud spetsiaalselt korteriühistute vajadustest lähtu-
valt. “Kui raamatupidaja on kontoplaani ja tüüpkanded 
seadistanud, siis igapäevase tööga saab hakkama ka kor-
teriühistu juht ise,” selgitab Matiisen.

Poolteist aastat klientidele avatud olnud Eesti esimest 
kortermajade internetikeskkonda kasutavad nii korteri-
ühistud kui raamatupidamis- ja haldusfirmad üle Eesti. 
Tänaseks on teenusega liitunud üle 250 kortermaja. Ka-
sutajate südame on keskkond võitnud eelkõige läbimõel-
dud funktsionaalsuse ja kasutajamugavusega.

Eesti ja vene keeles kasutatav internetikeskkond 
korteriyhistu.net on renditeenusena kõigile taskukohane 
– sõltuvalt paketist 5 kuni 10 krooni korteri kohta kuus. 
Esimesed kolm kuud saavad kõik keskkonda tasuta ka-
sutada, et selle võimalusi tundma õppida. Internetikesk-
konda korteriyhistu.net arendab 2005. aastal asutatud 
tarkvaraettevõtte OÜ Tarkvaralabor.

Lisainformatsioon: telefon 730 4116, 528 6457. E-mail: 
tambet@korteriyhistu.net. Koduleht: www.korteriyhistu.
net. EPP

Marina Liinar lükkas ümber väite, nagu ei registreeritaks klientide tellimusi. Registreeri-
misraamatus kajastub ka see, et Svetlana Variku helistas kommunaalettevõttesse vaid kaks 
korda.

Foto: Sirje Veldi
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MIS JUHTUS?

Vargused
Ajavahemikul 7. kuni 10. jaanuarini varastati Rannu 

vallas Ervu külas ühest hoonest kolm kraapkonveierit 
ja 21 konveieri siibrit.

Liiklus
9. jaanuaril kell 20.18 jättis Rivo (s 1980) Elvas kont-

rollijale esitamata liikluskindlustuspoliisi.
11. jaanuaril kell 14.05 peatas politsei Rõngu vallas 

Vaki (s 1946), kellelt oli juhtimise õigus karistusena ära 
võetud. Sõiduk ei olnud läbinud ka tehnoülevaatust.

12. jaanuaril kell 9.45 kihutas Nõo vallas Veiko (s 
1985) lubatust 37 km/h võrra kiiremini, ületades sa-
mal aja teekattemärgist “Kahekordne pidevjoon”. Kell 
10.35 oli Nõo vallas jätnud end turvavööga kinnitama-
ta Ivar (s 1963), kes ei andnud nõuetekohast suuna-
märguannet ka enne manöövri alustamist.

14. jaanuaril peatas politsei 13 kiiruseületajat, nen-
dest 12 Elvas. Kiirust ületasid kell 12.10 Jaanus (s 
1978), kell 12.16 Peeter (s 1946), kell 12.31 Voldemar 
(s 1967), kell 13.54 Kaimo (s 1964), kell 14.07 Helgur (s 
1962), kell 14.18 Mart (s 1957), kell 14.30 Uve (s 1985), 
kell 14.44 Anneli (s 1972), kell 15.04 Tiit (s 1960), kell 
17.25 Aivar (s 1972), kell 17.50 Jaanus (s 1981) ja kell 
18 Teet (s 1973). Kell 15.01 ületas Konguta vallas kii-
rust Oliver (s 1988).

Kell 15.25 jäi Rõngu vallas politseile silma juhiloata 
Kaspar (s 1989), kes on sama teo eest ka varem juhti-
miselt kõrvaldatud.

15. jaanuaril kell 10.56 kihutasid Elvas Veikko (s 
1981), kell 11.15 Hannes (s 1980), kell 13.35 Ants (s 
1936) ja kell 13.36 Andres (s 1961). Samal päeval kell 
14.45 liikles Elvas Valga maanteel Heigo (s 1980) sõi-
dukiga, millel oli läbimata tehnoülevaatus. Õhtul kell 
23.50 peatas politsei Liiva tänaval Janari (s 1988), kel-
lelt oli juhtimise õigus karistusena ära võetud.

Roolijoodikud
11. jaanuaril kell 22.25 teatas tähelepanelik koda-

nik, et Tartu-Elva maanteel on keset teed joobes jalg-
rattur. Politsei koostas väärteo protokolli alkoholijoo-
bes Mihhailile (s 1955).

16. jaanuaril kell 12.15 teatati politseile, et Elvast 
sõidab Tartu poole sõiduauto Audi, mille juht võib olla 
joobes. Politsei pidas sõiduki kinni, seda juhtis alkoho-
lijoobes Erik (s 1954).

Kell 15.45 teatati politseile, et Õuna tänaval on sõi-
duauto Citroen Berlingo, mille juht võib olla joobes. 
Politsei tabas sõiduki roolist alkoholijoobes Juhani (s 
1944).

Avalik kord
11. jaanuaril tabas politsei Nõo vallas suitsetamas 

kell 11.05 1993. aastal sündinud poisi ja samal päeval 
kell 12.30 1990. aastal sündinud poisi.

15. jaanuaril kell 11 jäid Nõo vallas suitsetamisega 
vahele kaks 1990. aastal sündinud poissi.

Samal päeval kell 14.55 oli Kesk tänavale ilmunud 
alkoholijoobes Anatolil (s 1982) ja Vadimiril (s 1979) 
suuri probleeme tasakaalu hoidmisega.

16. jaanuaril kell 14.55 tuigerdas Valga maanteel al-
koholijoobes Andres (s 1973).

Ajavahemikul 11. kuni 12. jaanuarini on Nõo alevi-
kus Järve tänavas lõhutud ühe hoone aken.

Liiklusõnnetus Konguta vallas
16. jaanuaril kell 16.45 toimus liiklusõnnetus Kon-

guta vallas Elva-Puhja tee 1. kilomeetril, kus sõiduauto 
Ford Escort, mida juhtis Arno (s 1932) sõitis tagant 
otsa Puhja suunas jalgratastega sõitnud Elvile (s 1946) 
ja Ketrile (s 1980). Teele kukkunud Elvile sõitis otsa 
sõiduauto VAZ 2101, mida juhtis Ants (s 1936). Elvi 
hukkus sündmuskohal. Ketri sai liiklusõnnetuses vi-
gastada ja ta toimetati Tartu Ülikooli kliinikumi, kust 
ta pärast esmaabi kodusele ravile lubati.

Fordi juhtinud mehe väitel pimestanud teda vastu-
tuleva sõiduki tuled. Kruusakattega sõidutee oli õnne-
tuspaigas kuiv, ratturid olid nõuetekohaselt varustatud 
helkurite ja rattatuledega.

Lõuna-Eesti Päästekeskus 
14. jaanuaril kell 12.10 põles Nõo vallas Uuta külas 

elumaja korstnas tahm. Päästjad turvasid ülejäänud 
elamu tuleohutust ning õnneks tuli kaugemale ei le-
vinud.

16. jaanuaril kell 15.09 põles Nõo alevikus Luke tä-
naval maja kõrval prahihunnik. Päästetööde juhi hin-
nangul oli tõenäoline, et põlengu põhjustasid prahi 
sekka visatud kuumad söetükid.

Elva Lions klubi korjan-
duspalli kogunenud rahast 
jagus ka Tartu ülikoolis 
õppiva pimeda noormehe 
õppekirjanduse ostmise 
toetamiseks.

Sirje Veldi

“Kuulsime Pavelist, kes 
on vaatamata oma nägemi-
se kaotusele asunud Tartu 
Ülikoolis tudeerima psüh-
holoogiat ning kuna meil 
oli käsil “Saa nägijaks” 
projekt, pakkusime toetust 
ka talle,” ütles Elva Lions 
klubi liige Vaida Valdner.

Selles toanurgas, kus 
varem seisid poksikott ja 
kindad, on nüüd maast lae-
ni täis riiul raamatutega. 
Kümme aastat tagasi õn-
netuse tagajärjel nägemise 
kaotanud Pavel Kadõkov 
on pühendunud hariduse 
omandamisele.

Minevikust ei taha Pa-
vel palju rääkida. 

“Olen nüüd natuke 
teistsugune inimene,” üt-
leb Pavel ja möönab, et õn-
netus muutis tema vaateid 
elule üsna palju.

Ukrainas sündinud ja 
nelja-aastasena Eestisse 
elama asunud Pavel oli 
õnnetuse hetkel 19-aasta-
ne, kuid lõpetanud selleks 
hetkeks vaid 7 klassi Elva 
keskkoolis.

“Elva koolis õppisin nii 
halvasti, kui te üldse enda-
le suudate ette kujutada,” 
räägib Pavel. “Ma olin sel-
line õpilane, kelle kohta 
õpetajad ütlesid: lootuse-
tu.”

Sestap tundus Pavelile 
väga loogiline just poole-
lijäänud õpingute jätkami-
ne.

“Mul on hea meel, et 
olen suutnud Tartus Ema-
jõe koolis õppides näidata, 
et ka pimedana on võima-
lik õppida,” räägib Pavel. 
“Mul on suur saavutusva-
jadus, nagu kõigil sport-
lastel. Lõpetasin Emajõe 
koolis nii põhi- kui kesk-
kooli endalegi üllatuseks 
edukalt.”

Paveli sõnul ei sunni 
teda õppima kohustus, 
vaid suur ja püsiv huvi.

“Just sport andis mulle 
sellise enesehinnangu, et 
kui on raske, siis on vaja 
sõnastada probleem, otsi-
da vahendid ja raskus üle-
tada,” räägib teise kursuse 
psühholoogiatudeng Pavel 
Kadõkov, kellele on tähtis 
tõestada endale ja teistele, 
et ka sügava puudega ini-
mesel on võimalik ise hak-
kama saada ja oma eluga 
edasi minna. Tema sõnul 
ei saa keegi ka enda suhtes 
väita vastupidist enne, kui 
pole proovinud.

Ka siis, kui Pavelil tekkis 
soov minna ülikooli, leidus 
kahtlejaid, et kas ta ikka 
suudab, kuid soostuti kat-
setama. Pavel sooritas kat-
sed ja eksamid ülikooli as-
tumiseks vajalikul tasemel 
ning saavutas selle, et igal 
aastal on Tartu ülikoolis 
kaks riiklikku kohta ka sü-
gava puudega inimestele, 
kes soovivad ja suudavad 
omandada kõrgharidust.

Tuleb ise toime
Pavel kulutab enamuse 

rahast raamatutele ja eri-
alakirjandusele, mida han-
gib põhiliselt Venemaalt. 
Raamatud loetakse ja sal-
vestatakse CD-dele ja nii 
kasvab paarisaja kroonise 
raamatu hind paari tuhan-
de kroonini.

“Mul on väga hea ette-
lugeja Vilja Pärn,” ütleb 
Pavel. “Pean vajalikuks 
oma aitajaid meeles pi-
dada. Tema on just see 
inimene, kes tahab aidata 
ja tema loetud raamatud 
lähevad plaatidel otse pi-
medate ühingute raamatu-
kogusse.”

Sülearvutis on Pavelil 
ka spetsiaalne programm, 
mis häälega tekste loeb. 
Laptopi läheb vaja ka ek-
samil, sest küsimused tule-
vad mälupulgal.

“Olen hetkel Tartu üli-
koolis ainus pime tudeng,” 
ütleb Pavel, kes enda sõnul 
ei tahtnud kunagi õppida 
psühholoogiat, vaid hoo-
pis ajalugu. Ent üks huvi 
viis teiseni ja nüüd ütleb 
noormees, et on ikka pi-

gem psühholoog kui aja-
loolane, sest teda huvitab 
protsess ja selles osalevad 
inimesed. Sügavam huvi 
on seotud sotsiaal- või kul-
tuuripsühholoogiaga.

“Mulle meeldiks tea-
dustöö, ent praegu olen 
tudeng ja ma ei mõtle veel 
sellele, kellena kunagi töö-
le hakkan.”

Pavelile on tähtis ise 
elus hakkama saada ja kõik 
probleemid oma lähedaste 
inimeste ringis lahendada, 
sest ta ei pea oma olu-
korda ei haletsusväärseks 
ega lootusetuks. Endast 
kirjutadagi palus ta nii, et 
inimestel ei tekiks vajadust 
aidata.

“Minu jaoks on välis-
tatud, et kelleltki abi pa-
luda,” ütleb Pavel. “Kui 
Vaida helistas Lions Klu-
bist, et lõvid saaksid mind 
raamatute ostmisel toe-
tada, siis ma abist ära ei 
öelnud, sest üleliigset raha 
mul pole. Kuid ma ei kur-
da ka – olen harjunud ise 
toime tulema. Kui mul on 
raha või tööd vaja, siis ma 
ei oota, et seda mulle pa-
kutakse, vaid otsin ise või-

malusi. Praegu on mulle 
õppimine tähtsam.”

Paveli sõnul peab ini-
mene ise otsustama, mis 
on tema jaoks oluline ja 
siis selle eesmärgi nimel 
kõvasti tööd tegema. “Kui 
keegi tegeleb spordiga, siis 
ostab ta tennisereketid, 
sest need on talle tähtsad. 
Mina ostan raamatuid,” 
räägib Pavel.

Terve oma venekeelsete 
raamatute kollektsiooni, 
390 raamatut müüs Pavel 
poole hinnaga Eesti Pime-
date Ühingu raamatuko-
gule ja nüüd on need kät-
tesaadavad ka teistele.

Paveli sõnul on paljudel 
pimedate inimeste võime-
test küllaltki vale etteku-
jutus. “Minuga vesteldes 
väldivad mõned inimesed 
keerulisi teemasid arvates, 
et kui ma ei näe, siis ma 
niikuinii ei mõista,” rää-
gib Pavel. “Nägemisega on 
otseselt seotud tajumine, 
mõtlemine on sellest täies-
ti erinev asi. Mu sõbrad on 
juba ära unustanud, et ma 
ei näe. Ma näitan tuttava-
tele Elvat ja Tartut, sest ma 
mäletan seda kõike.”

Elva Lions Klubi toetab 
õnnetuse tagajärjel 
pimedaks jäänud tudengit

Vaida Valdneri käes on mahukas venekeelne psühholoogiaõpik, mis koos plaadi peale luge-
mistega maksab 4500 krooni.

Foto: Sirje Veldi
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10 AASTAT
TAGASI

2008. aastal tähistab 
Tartumaa külaliikumise 
organisatsioon oma 10-
ndat tegutsemisaastat.

Selja taha jäänud aas-
tate tegemistest teine-
kord, kuid praegu ootavad 
maakonna külaliikumise 
organisatsiooni ees uued 
suunad ja ülesanded. 2009. 
aastal on Kodukant Tartu-
maa õlgadel suur vastutus 
– olla korraldaja maakond 
Eesti Külade VIII Maa-
päeva läbiviimisel. Just 
Elva ümbruse valdades 
tuleb leida majutus 400 
inimesele. Igapäevaselt 
aga oleme nõustamis- ja 
koolitustegevusega abiks 
maakonna külaorganisat-
sioonidele ja seltsingutele. 
Oleme jõudumööda abiks 
kõigile neile, kel tekib üht-
äkki hea mõte oma kodu-
koha arengu heaks ka ise 
midagi konkreetset ja käe-
gakatsutavat ära teha. Ja 
olgu see mõte kasvõi ime-
pisike, paneme selle ikka 
üheskoos kasvama! Käime 
heal meelel ka kohapeal, 
aga kokkuleppel oleme 
nõustamiseks olemas Tar-
tu kontoris Jalaka 48. Infot 
meie tegemiste kohta leia-
te samuti meie kodulehelt 
www.kodukanttartumaa.
ee.

Oleme ette valmista-
mas koolituskava meie 
liikmetele – ikka lähtuvalt 
kohaliku kogukonna aren-
damise vajadustest. Kord 
kvartalis on plaanis korral-
dada temaatilisi infotun-
de ja õppepäevi. Praegu 
soovitakse koolitust MTÜ 
majandamisest ning arvu-
tialaste teadmiste täienda-
mist. Kui projektitaotlused 
õnneliku lõpu ehk rahas-
tuse saavad, ootab sügisel 
ees järjekordne külavane-
mate koolitus.

Tagasi tulles käesole-
va aasta juurde, on üheks 
suuremaks sündmuseks 
Tartumaa Külade Päev, 
mis toimub 9.-10. augustil 
Meeksi vallas, Aravu külas. 
(Aravu oli 2007. aasta Lii-
kumise Kodukant konkursi 
Aasta Küla kandidaat Tar-
tumaalt). Väga tänuväärne 
algatus tuli Rõngu vallast – 
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* 14. jaanuaril sai 105-
aastaseks Vabadussõjas 
osalenud Osvald Kaasik. 
Linnavalitsuse sotsiaal-
nõunik Alo Rebane soo-
vis Kaasikule palju tervist 
ja veel palju eluaastaid. 
Kaasik omalt poolt mainis, 
et talle teeb rõõmu lin-
navalitsuse tähelepanelik 
suhtumine Vabadussõjast 
osavõtnud eakatesse lin-
lastesse.

* Linnavalitsus kuulutas 
välja konkursi kultuurikes-
kuse Sinilind kohviku ruu-
mide rentimiseks.

* Ka Elva politsei tegi 
kokkuvõtteid ja hindas 
möödunud aastat korda-
läinuks. Elva jaoskonnas 
tuvastati 63,6 protsen-
ti kuriteo toime pannud 
inimestest. Komissar Kai 
Tennosaar nentis, et tema 
tööaastate jooksul pole va-
rem sellise avastamisprot-
sendini jõutud. Politsei 
loodab häid vilju tekkivast 
koostööst turvafirmaga 
ESS ja kohalike omavalit-
susametnikega. “Sotsiaal-
töö ja noorsootöö peaks 
Elvas paranema: meil on 
tekkinud hea side ja vastas-
tikune mõistmine linnava-
litsuse nõunike Alo Reba-
se ja Mari Novožilovaga,” 
kinnitas Tennosaar.

* 23. jaanuaril avati tee-
nindusmaja teisel korrusel 
kauplus-büroo Art-Decor, 
kus müügil kunstikaubad, 
kuid pakutakse ka piltide 
raamimist ja reklaamitöid.

Tee hea tegu ja
räägi sellest lugu 

konkurss Külavärav, mille 
raames saame tunnustada 
tublisid tegijaid kohtadel, 
ettevõtlikke külasid ning 
huvitavaid algatusi.

Ilmumas raamat
“10 aastat 
külaliikumist
Tartumaal“

Kõigi nende kümne aas-
ta tegemistesse on jäänud 
palju vabatahtlikku tege-
vust, palju säravaid hetki 
ja inimesi. Igal aastal on 
Kodukant Tartumaa oma 
sünnipäeva mõne talgu-
tööga tähistanud. Käesole-
val aastal kutsume kõiki 
natuke teistmoodi talgu-
tele – kogume üheskoos 
materjali raamatule “10 
aastat külaliikumist Tar-
tumaal”. Trükises räägime 
kohalikest inimestest, nen-
de panusest maaelu aren-
damisse, aga ka Kodukant 
Tartumaa kui maakond-
liku katusorganisatsiooni 
tegemistest.

Need on lood meist en-
dist ja päris kindlasti koo-
rub läbi meie elu lugude 
välja külakogukonna ja ko-
haliku omavalitsuse areng.

1998. aastal ei osanud 
keegi ette näha, et juba 
aasta pärast istuvad Tartu-
maal koolipinki esimesed 
25 külavanemat, kes muu-
de tarkuste kõrval õpivad 
tundma kohaliku omava-
litsuse korraldust ja struk-
tuuri. Veel vähem oskasi-
me reaalselt ette kujutada, 
et kohalik omavalitsus pla-
neerib oma valla eelarves-
se tegevustoetuse külaselt-
sidele. Või et esimestest 
arglikest katsetustest 2000 
krooniga küla kiigeplats 

teha ja seal ka külakokku-
tulek korraldada, on välja 
kasvanud kogukonnatee-
nus, või külaturismi üks 
harudest.

Seepärast palumegi kõi-
gi inimeste abi oma kandi 
kohalikest algatustest mei-
le teada anda, sest:

....võib-olla on just teie 
kodukandis inimene, kes 
on käima lükanud mõne 
vahva algatuse;

...võib-olla töötab juba 
aastaid väga lahedasti 
koostöö ettevõtjate, seltsi-
de, kohaliku omavalitsuse 
vahel;

...ehk on olnud või on 
mõni vallavanem kohali-
kus kogukonnas algatanud 
hea teo 

... või on padjaklubiks 
tituleeritud naisteühendus 
tegelikult kirjutanud ko-
halikke investeeringupro-
jekte?

Loodame teie heale al-
gatusele ja ootame selle-
laadset teavet.
Aime Vilu, Kodukant 
Tartu maa juhatuse liige, 
aime@kodukanttartumaa.
ee , mob 517 2909
Priit Laineste, Kodu kant 
Tartumaa koordinaator, 
priit@kodukanttartumaa.
ee, mob 5343 1109

Linn taotleb teedevalitsuse kinnistut 
enda omandisse
Linn soovib teedevalitsuse kontorihoones asuvate eras-
tamata korterite üürnikke säästa hoone võõrandamisega 
kaasnevatest probleemidest.

Mare Nõmmik

Majandus- ja kommunikatsiooniministeerium kavatseb 
võõrandada enda valitsemisel oleva, 4796 ruutmeetri suuru-
se kinnistu Elvas, Valga mnt 18a. Kinnistul asub Tartu tee-
devalitsuse elamu-kontorihoone ja tootmisbaas.

Riigivara seaduse kohaselt võib kohalik omavalitsus taot-
leda riigilt kinnistut tasuta enda omandisse juhul, kui see on 
põhjendatud ja vajalik kohaliku omavalitsuse ülesannete 
täitmiseks. Kui omavalitsus seda taotlust ei esita, võõrandab 
riik kinnistu enampakkumise teel.

Elva linnamajandusosakonna jurist Salle Ritso ütles, et 
linn esitab volikogule eelnõu kinnistu enda omandisse taot-
lemiseks, sest kinnistul asuvasse kontorihoonesse ehitatud 
kolmes korteris elavad üürnikud ning linn soovib tagada 
eelkõige nende inimeste kehtivate üürilepingute jätkumise.

Majandus- ja kommunikatsiooniminister Juhan Partsi 
käskkirja kohaselt toimuvad vabariigi viies teedevalitsuses 
suured ümberkorraldused. Selle käigus eraldatakse Tartu 
Teedevalitsusest omaette firmana AS Tartumaa Teed, mis 
hakkab teid hooldama ning mille tugipunktiks Elvas saab 
teedevalitsuse kinnistu Kulbilohus, kuhu viiakse teedehool-
dusmasinad ja kõik muu vajalik. Valga maantee kinnistust 
loobutakse.

Tartu Teedevalitsuse juhataja Kuno Männiku sõnul ei 
saanud kontorihoonesse ehitatud korterite elanikud korte-
reid erastada, sest hoone polnud elamuna kirjas. Kinnistule, 
mille sihtotstarve on transpordimaa, ehitatud hoone puhul 
ei olnud tegemist klassikalise elamu, vaid riigi varaga, mida 
ei saanud erastada.

Ritso sõnul võib linn kinnistul asuvat garaaži, töökoda ja 
teisi hooneid kasutada elanikelt kodumajapidamises tekki-
nud jäätmete, nagu vanamööbel, ohtlikud jäätmed või va-
napaber, kogumispunktina. On ka võimalik, et linn annab 
need ruumid Varahalduse OÜle laoruumideks.

Kodukant Tartumaa omadega kruusaaugus. Meenutus möödunud suve külade päevast.

Foto: erakogu

Uus pärimisseadus vastu võetud
Riigikogu võttis neljapäeval vastu uue pärimisseaduse, 

mis muudab järgmise aasta algusest pärimissüsteemi.
Põhimõttelise muudatusena asendab uus seadus senise 

pärandvara vastuvõtusüsteemi loobumissüsteemiga. Kui 
praegu läheb pärandvara pärijale üle üksnes juhul, kui 
pärija selle vastu võtab, siis loobumissüsteemiga kaasneb 
seadusest tulenev pärimisõigus automaatselt ning pärija 
peab tahet avaldama vaid pärandist loobumiseks.

Justiitsminister Rein Lang on varem riigikogus öelnud, 
et praegu ei kehti Eestis siiski puhas vastuvõtusüsteem, 
vaid pärimissüsteemide kombinatsioon, mis ühendab en-
das mõlema süsteemi halvad omadused. 

Vastuvõtusüsteemi elemendina saab praegu pärandi 
vastu võtta notarile otsese tahteavalduse esitamisega. 
“Puuduseks on aga oht, et kohalviibiv pärija salgab maha 
eemalviibiva pärija, sest puudub traditsiooniliselt vastu-
võtusüsteemi juurde kuuluv aktiivne pärijate väljaselgita-
mise menetlus,” lausus ta.

Kõrvuti vastuvõtusüsteemi elementidega esinevad 
kehtivas pärimisõiguses Langi sõnul ka loobumissüstee-
mi elemendid, sest kuigi seaduse kohaselt tuleb pärand 
pärimiseks vastu võtta, ei tähenda see siiski, et seda saaks 
teha ainult otsese tahteavaldusega. Nii on pärija pärandi 
vastu võtnud ka juhul, kui ta asub kümne aasta jooksul 
pärandi avanemisest pärandvara või selle osa valdama, 
kasutama või käsutama. Samas on pärijal õigus kümne 
aasta jooksul pärandist ka loobuda. 

“Seega juhul, kui keegi pärijatest ei esita notarile aval-
dust pärandi vastuvõtmiseks, kehtib kohalviibiva pärija 
jaoks sisuliselt loobumissüsteem kümneaastase loobu-
mistähtajaga,” lausus ta ja lisas, et seega võib selguda 
alles kümne aasta pärast, kas pärija on kasutanud oma 
õigust pärandist loobuda või on ta selle siiski vastu võt-
nud. Nii pikk loobumistähtaeg on tema hinnangul aga 
ebamõistlik.

Uue seaduse järgi võib pärija pärandi vastuvõtmiseks 
esitada notarile endiselt vastuvõtuavalduse, kuid võib 
seda ka mitte teha. Sellisel juhul läheb pärand talle üle 
automaatselt, kui ta pole esitanud loobumistähtaja jook-
sul avaldust pärandist loobumiseks. Erinevalt kehtiva 
seaduse kümnest aastast on uues seaduses loobumistäht-
ajaks kolm kuud, mida hakatakse lugema hetkest, mil 
pärija saab teada pärandaja surmast ning oma pärimis-
õigusest.

Loobumissüsteem, mille puhul kohapealsetel pärijatel 
puudub lootus, et eemalolevate pärijate osad kasvaksid 
nende kasuks, tagab Langi sõnul paremini eemalolevate 
pärijate õiguse pärida ning aitab kaasa sellele, et nende 
eest sugulase surma maha ei vaikitaks. Praegu juhtub 
tema sõnul tihti, et kuigi kohaloleval pärijal on küll pii-
savalt võimalusi eemalolevate pärijate leidmisele kaasa 
aidata või neid ise leida, ta seda ei tee, lootes oma päran-
diosa juurdekasvu. 

Uus seadus kaotab juurdekasvu ning motiveerib jus-
tiitsministeeriumi hinnangul kohalolevat pärijat selguse 
saavutamiseks pärijate ringi kohta ka eemaloleva pärija 
üles otsima ning teda tema õigustest teavitama. Loobu-
missüsteemi puhul ei olegi pärijal kasulik eemalolevaid 
pärijaid maha vaikida, sest ka aastate möödudes saab 
mahavaikitud pärija oma õigused maksma panna ja oma 
osa pärandvarast välja nõuda, lisas Lang. BNS
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Tiiu Veski: elu ei tohi maha magada!

Aegadel, kui kõikvõimalikel 
spartakiaadidel ja spordi-
mängudel osalemine oli iga 
asutuse ja majandi auasjaks 
ning VTK-normide täitmine 
kõigile kohustuseks, osales 
Tiiu Veski aktiivselt nii lin-
na- kui vabariiklikel spor-
dimängudel ja -üritustel. 
Neljal korral läbi sõidetud 
Tartu maratoni tõestuseks 
on kõik stardinumbrid hool-
salt järjekorda seatud. Oma 
esimesele maratonile startis 
lühikest kasvu juubilar ka-
hemeetriste suuskadega just 
selle rinnanumbri all.

15. jaanuaril tähistab 60. 
sünnipäeva Elva haigla 
kokk Tiiu Veski.

Virve Tomson

Mis mõtteid toob 60. 
sünnipäev?

Ikka pensionile jäämise 
mõtteid, mis muud. Pool 
aastat veel tööl käia.

On sul plaanid juba val-
mis, mis pensionipõlves 
ette võtad?

Naisterahval on tööd 
küllalt. Maakodu on prae-
gu peamine, ehitame seda. 
Ostsime selle Posti talu 14 
aastat tagasi. Ema on mul 
seal juba 40 aastat elanud. 
Küüditatud pererahva ma-
jas elasid nõukogude ajal 
neljas korteris Uderna 
haigla töötajad, nende hul-
gas ka minu ema. Maade 
ja majade tagastamisaasta-
tel pärijad loobusid majast 
ja ema sai selle ära osta. 
Maad on siin kaks hektarit 
– on tiik, saun ja garaaž.

Maha tuli lammutada 
siin elanud nelja pere ka-
heksa kuuri. Sinna tegime 
kiviaia. Siin on mõisa-aeg-
sete lautade, aitade ja kui-
vati varemed. Nende ehitis-
te maakive saame kasutada 
siin maakodus mitmeks 
otstarbeks. Aiamaale istu-
tasin aastaid tagasi üle saja 
mustasõstrapõõsa. Marja-
kasvatus ei tasunud ära ja 
juurisime need välja. Nüüd 
on hekid istutatud, kaitseks 
maanteetolmu eest. Aias 
meeldib mulle väga tegut-
seda – see on mu nõrkus.

Mis toimetused talus 
ootamas on?

Lilled, lilled... Minu 
emal oli aias meeletult lil-
li. Õitemeri oli maja üm-
ber kevadest hilissügiseni. 
Metsikult kasvavad muru 
sees praegugi krookused, 
nartsissid, tulbid. Olen aas-
tate jooksul õue ja aeda 
ilupõõsaid istutanud, neid 
on plaanis veelgi juurde is-
tutada. Kadakad on Saare-
maalt ja Hiiumaalt. Kolm 
kadakat tõime mullusuvel 
Hiiumaalt. See kõige ilu-
sam kadakas, mille mina 
hoolega välja kraapisin 
nii, et küüned kahekorra, 
ei läinudki kasvama. Aga 
need kaks, mis Ahti [elu-
kaaslane] võttis tutist kinni 
ja maa seest välja kangu-
tas, need kasvavad kenasti. 
Kümmekond aastat tagasi 
Saaremaalt toodud neli ka-
dakat on suureks, minust 
pikemaks kasvanud. Kaks 
väikest mändi on toodud 
Saaremaalt. Nii väikesed 
olid ja nii ilusasti läksid 
kasvama, et ükski okas ka 
ei läinud kollaseks. Saare-

maa mereäärsed männid 
võluvad oma väljanägemi-
sega – väikesed ja kõve-
rikud. Näis, millised nad 
meie aias sirguvad.

Maakodu olemasolu on 
sinu jaoks väga oluline?

Need lapsed, kes kas-
vavad ühismajades, kus ka 
minu lapsepõlv möödus, 
see ei ole kodu, see on öö-
maja.

Kodu on koht, kus lapsed 
ja lähedased kokku tulevad, 
kus nad end hästi ja vabalt 
tunda saavad, kus on hea 
olla. Igaüks tuleb kuna ta-
hab, grillib kuna tahab, kü-
tab sauna kui tuju on. Oma 
aias on mõnus pidu pidada 
ja võib ennastäraunustavalt 
hommikust õhtuni mullas 
tuhnida.

Millised olid sinu lapse-
põlvemängud kortermaja 
lapsena?

Jooksin ümber maja ra-
gulka ja vibu käes. Naab-
ritüdrukul Lainel oli kolm 
venda, minul kaks. Ega 
meie nukkudega ei män-
ginud, mängisime poiste 
mänge. Sõjamäng oli non-
del aastatel põhiline. Kus-
tutamata lubja panime pu-
delisse, kork peale – need 
olid granaadid.

Mida pead oma elus suu-
rimaks kordaminekuks?

See, et meil nüüd maa-
kodu on. Ja et lastel läheb 
hästi. Vanem tütar Tiina 
õppis kondiitriks, noorem 
tütar Jaana töötab ja õpib 
magistrantuuris aneste-
sioloogia alal. Jaana poeg 
Mihkel on 9-aastane ja 
kõva spordipoiss. Mängib 
Elva jalgpalliklubis jalgpal-
li. Sõidab rattaga, jookseb... 
Muudkui võistlustel kogu 
aeg.

Suuskadel ja jooksura-
jal võis sindki võistlustel ja 
rahvaspordiüritustel kihu-
tamas näha...

Kooliajal sai muidugi 
võisteldud nii kergejõus-
tikus kui suusatamises. 
Jooksudest meeldis murd-
maajooks. Esimesed suu-
sad tegime vennaga sigala 
juures seisnud puust kala-
püti laudadest. Jalgratta 
kummist tegime sidemed 
– laiad rihmad üle saapa, 
sedelgarihmadega tagant 
kinni. Kepid võsast ja sõit 
läks lahti.

Suusatada mulle meel-
dib, kuid jalad ei luba enam 
kahjuks sellega tegeleda. 
Olen käinud neli korda 
ka Tartu suusamaratonil. 
Viiendal korral oli rinna-
number käes, aga lumi jäi 
tulemata ja sõit jäi ära. 
Kui 1983. aastal esimesele 
maratonile läksin, ei olnud 
ma enam aastaid suusata-

nud. Polnud mul endal ka 
suuski. Töökaaslane han-
kis mulle kaks meetrit ja 
kümme sentimeetrit pikad 
suusad! Ise olen 1.56 pikk. 
No küll andis veel nendega 
seda maratoni sõita! Aga 
panin ikka lõpuni! Jõudsin 
veel aja sisse – ei olnud veel 
finišit kinni pandud. Kolm 
päeva aitas väike tütar mul 
pükse jalga panna ja riides-
se, nii valusad olid jalad. 
Neljandal korrusel elasime, 
ei saanud trepist üles ega 
alla!

Suusatamas käisin tal-
vel iga päev. Maratonirada 
mööda sain sõita ka oma 
maakoju.

Sportimine on kõrvale 
jäänud, kuid tantsu luba-
vad jalad lüüa küll?

Siis hakkasin rahvatant-
suga tegelema ja tantsisin 
üle kümne aasta Konguta 
naisrühmas Pihlakobar. 
Praegu tantsin Hellenur-
me tantsutrupis Mathilde. 
Käime Eestimaa lossides 
ja mõisates 18.-19. sajandi 
ballitantse esitamas. Tant-
suproovid on korra nädalas. 
Kahel õhtul käin naiskooris 
ja segakooris AVE laulmas. 
Kontsertidel käimine ja 
esinemised on omaette ela-
mus. Kõik see annab jõudu 
ja on mulle lausa energia-
pomm!

Millistel asjadel sinu 
elus veel tähtis koht on?

Kogun õllekruuse ja asju 
möödunud aegadest. Õlle-
kannusid on mul sadakond, 
keraamilisi, portselanist, 
klaasist. Kus reisime, sealt 
aga õllekruusi kaasa too-
me. Kaugemad on pärit 
Portugalist ja Egiptusest. 
On ka kadakane eestimai-
ne õllekapp ja -punsu.

Kui mind enam pole, 
jätkab kogumist tütrepoeg 
Mihkel. Meil on juba kokku 
lepitud. Tema kogub prae-
gu klaasist kruuse. Mulle 
nii meeldivad vanad asjad 
– igaühel on ju oma ajalu-
gu! Vanad sulle-mulle saed, 
vikatid, sirbid, uste hinged, 
tormilaternad, vana hobu-
vanker kuuri all, pööningult 
leitud, arvatavasti sada aas-
tat tagasi ametnikule kuu-
lunud nahast kott. Uderna 
mõisa vana aidahoone uste 
hinged on mul kõik alles 
hoitud. Maale puukuuri 
seinale pole jõudnud veel 
kõiki neid põnevaid asju 
üles panna.

Mis on sinu juubeli pa-
rim kingitus?

See energia ja elurõõm, 
mida saan koorilaulust ja 
tantsurühmast, kus on nii 
palju soojust ja sõbralik-
kust. Vaat see on minu kõi-
ge parem kingitus!

Valitsus võttis neljapäe-
val vastu Eluasemevald-
konna arengukava aasta-
teks 2008-2013, millega 
soovib tõsta hoonete ener-
giatõhusust ning tagada 
elamupiirkondade mitme-
kesisus ja tasakaalustatud 
säästev areng.

“Eluasemepol i i t ika 
prioriteetideks on oma-
nike toetamine ja ener-
giasääst”, kommenteeris 
majandus- ja kommuni-
katsiooniminister Juhan 
Parts. “Mõistagi peab Ees-
ti inimeste eluasemevald-
konna arendamine toi-
muma koostöös kohalike 
omavalitsuste ja kodani-
keühendustega, nagu seda 
on Korteriühistute Liit ja 
Omanike Keskliit.”

Majandus- ja Kommu-
nikatsiooniministeeriumis 
(MKM) valminud arengu-
kava järgi jätkab riik elu-
asemelaenude riiklikku ta-
gamist noortele peredele ja 

Eluasemevaldkonna
arengukava toetab 
omanikke ja 
energiasäästu

kõrgharidusega inimestele 
läbi sihtasutuse KredEx. 
Arengukava näeb ette pal-
julapseliste perede toetus-
te seadustamise, vastava 
kodutoetusseaduse eelnõu 
on ministeerium juba ette 
valmistanud ja kooskõlas-
tamisringile saatnud.

Eesmärgiga parandada 
eluasemete kättesaadavust 
ja kvaliteeti sätestab aren-
gukava juurdepääsu taga-
mise eakatele ja puudega 
inimestele, kaardistab 
üürieluasemeturu ja toe-
tab eluaseme omanikuks 
saamist.

Riik jätkab korterelamu-
te põhikonstruktsioonide 
remonditööde toetamist, 
samuti renoveerimislaenu-
de riiklikku tagamist ning 
elamute energiaauditite 
läbiviimise soodustamist. 
Lisaks korraldab MKM 
Eesti eluasemefondi ula-
tusliku kaardistamise, mis 
annab ülevaate elamufon-

di seisukorrast ja elueast 
luues omanikele eeldused 
paremateks valikuteks.

Eluasemekeskkonna 
kvaliteedi tõstmiseks töö-
tab ministeerium välja 
juhendmaterjalid tasakaa-
lustatud arengu tagamiseks 
uuselamupiirkondades 
ning toetab arhitektuuri- 
ja planeerimiskonkursside 
korraldamist, samuti kor-
terelamute vaheliste õue-
alade korrastamist ning 
miljööväärtuslike eluase-
mepiirkondade arengut.

Eluasemevaldkonna 
arengukava täitmiseks ku-
lub 2008. aastal hinnan-
guliselt 343 miljonit kroo-
ni, sellest 130,9 miljonit 
krooni tuleb riigieelarvest. 
Aastateks 2009-2013 prog-
noosib ministeerium aren-
gukava maksumuseks 2,2 
miljardit krooni, millest 
osa tuleb Euroopa Liidu 
struktuurfondidest. MKM

Ühe ja sama konteineri kaks külge. Nüüd oleneb kõik sellest, kummalt poolt konteinerile 
lähenete. See konteiner asub Tööstuse ja Pika tänava nurgal.

NÄDALA FOTOD

Tähe ja Uue tänava nurgal on prügikast, millesse teadlikum inimene tassib niipalju paken-
deid kui kanda jaksab ja kasti mahub. Kuigi, jah, kasti pealt loeb vaid manitsust, mitte infot, 
milleks see kast sinna pandud on.

Nalja peab kah saama!
Alanud prügiaasta on toonud probleeme, vääritimõistmisi ja möödarääkimisi ning kohati ka 
palju nalja. Toimetuse silma jäid mõned neist. 
Kui kellelegi jääb veel silma naljakaid silte või muid naljakaid olukordi, siis võtab Elva Pos-
tipoiss need lahkesti vastu ja trükib vaatamiseks ka teistele lugejatele. EPP

Foot: Sirje Veldi

Fotod: Virve Tomson
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Tulemusi laskesuusatamise
MK sarjast

MK-sari laskesuusatamises jätkus 9. jaanuaril 
Ruhpoldingis naiste teatesõiduga. Sirli Hanni, Kadri 
Lehtla, Jana Mintšenkova ja Eveli Saue jäid viimase-
le, 15. kohale. Võidunaiskonnast Saksamaast finišeeri-
ti 9.18,1 hiljem. Esimeses vahetuses ühe trahvi läbinud 
Hanni sõitis teatevahetusse viimasena, kaotades liidrile 
3.29,2. Eveli Saue sõitis teatesõidu viimasel etapil välja 
ühe parema aegadest, kuid kohta parandada polnud või-
malik.

“Sõit oli naljakas, sest mul polnud enam kellegagi võis-
telda,” ütles ligi üheksa minutit liidrist ja ligi kaks minutit 
Kasahstani ankrunaisest hiljem rajale sõitnud Saue.

Esikoha saavutanud Saksamaa naiskond tegi avavahe-
tuse järel ühe ja teises vahetuses kaks trahviringi. Vaata-
mata sellele oldi poolel distantsil kolmandal kohal, finišis 
aga esimesed Norra ja Venemaa naiskondade ees.

Eesti teatemeeskond koosseisus Karel Viigipuu, Ind-
rek Tobreluts, Kauri Kõiv ja Roland Lessing lõpetasid 20 
meeskonna hulgas seekord 19. kohal. Avavahetuses kulu-
tas Karel Viigipuu lamadestiirus kaks varupadrunit ja sai 
püstitiirus kaheksast lasust pihta kolm ning pidi sõitma 
kaks trahviringi. Indrek Tobrelutsule andis ta teate üle 
viimasel kohal, 20ndana. Tobreluts möödus Suurbritan-
niast, kuid püstitiirus jäi üks märk üles. Teatevahetusse 
jõudis ta 19. kohal, esikohast Norrast 6.39,9 hiljem. 18. 
kohal olnud Soomele oli kaotus kaks ja pool minutit.

Kauri Kõiv suutis kolmandas vahetuses trahviringe 
vältida, kuigi kahe tiiru peale tuli kasutada viis varupad-
runit. Soomele läheneti minuti võrra, Norrale kaotus kas-
vas ja oli 8.31,7.

Parima lasketäpsusega oli eestlastest ankrumees Ro-
land Lessing, kes sai mõlemas tiirus hakkama kuue pad-
runiga. Võitis Norra Venemaa ja Saksamaa ees.

Naiste 7,5 km sprindi võitis Kaisa Varis venelanna 
Svetlana Sleptsova ja rootslanna Helena Jonssoni ees. 
Eveli Saue läbis distantsi trahviringideta ja sai 1.04,2 kao-
tusega esikohale 19. koha. MK-sarjas on Eveli 77 punkti-
ga 28. kohal. Kadri Lehtla oli 61.

Meeste sprindis startis 108 võistleja hulgas kolm eest-
last. Kodupubliku ees võitis Michael Greis. Eestlastest 
oli parim 49. kohal lõpetanud Roland Lessing, kellel jäi 
lamadestiirus kaks märki üles. Indrek Tobreluts eksis kol-
mel korral ja oli 57. Kauri Kõiv oli kahe eksimusega 76.

13. jaanuaril toimunud jälitussõitudes lõpetas naiste 10 
km distantsile 19. kohalt startinud Eveli Saue 29. kohal. 
Võitis norralanna Solveig Rogstad. Saue läbis puhtalt esi-
mese tiiru, kuid tegi kolmes järgnevas igas ühe möödala-
su ja langes 2.56,6 kaotusega 29. kohale.

Meeste 12,5 km jäli-
tussõidu võitis esimesena 
alustanud Greis. Lessingul 
ja Tobrelutsul jäid MK-
sarja punktid rohkem kui 
minuti kaugusele. Lessing 
sõitis 45ndaks, Tobreluts 
vahetas 57. koha 48nda 
vastu. Tobreluts on karika-
sarjas 77 punktisaaja hul-
gas seitsme punktiga 70.

MK-sari jätkub Itaalias 
Anterselvas. EPP

12. jaanuaril sõideti Võ-
rumaa teedel 2008. aasta 
noorteralli meistrivõistlus-
te esimene etapp.

Virve Tomson

Alanud aasta noorteralli 
meistrivõistluste esimesel 
etapil kihutasid Võrumaa 
teedel 48,12 km pikkusel 
trassil V16, V18 ja V21 
võistlusklasside rallisõitjad. 
Sõideti kolmel erineval 
lisakatsel, mis kõik läbiti 
kolmel korral.

Kiireim oli ekipaaž 
Hendrik Kers – Raino 
Verliin autol Renault Clio, 
kes edestasid autol Citroen 
C2 teise koha saanud ral-
lipaari Siim Plangit – Ind-
rek Leppa 13,9 sekundiga.
Enne viimast kolmandik-
ku juhtis võistlust V16 
klassi sõitjatepaar Plangi 
– Lepp, kuid Aava-Sikk 
Noorterallitiimi ekipaaž 
Sander Pärn – Ken Järve-
oja autol Citroen C2 kao-
tas vaid 3,4 sekundiga. Kol-
mandal kohal olnud Hend-
rik Kers – Raino Verliin 
võttis viimastel katsetel 
tagasi enam kui 20 sekun-
dit ning kindlustas endale 
karjääri esimese rallivõi-
du. Kaks viimast katset 
murdunud käigukangiga 
sõitnud Sander Pärn – Ken 
Järveoja lõpetasid neljanda 
kohaga.

“Seitsmenda katse lõpus 

Elva autospordiklubi 
ebaõnn noorterallil

murdus käigukang küljest, 
see jäi lihtsalt pihku. Meil 
polnud muud varianti, tei-
ne käik oli sees, sõitsin sel-
lega katse lõpuni, umbes 
500 meetrit,” kommentee-
ris Pärn. “Lõpuks panime 
kolmanda käigu sisse ja 
sõitsime sellega lõpuni 8. ja 
9. katse. Ken sai kõrvalt va-
hepeal šikaanides teise käi-
gu sisse panna. Kuni sinna-
maani tuli sõit hästi välja. 
Kahju, et võit käest läks, 

aga hea, et lõppu saime.”
Ebaõnn tabas veel kahte 

rallil osalenud Aava-Sikk 
Noorterallitiimi rallieki-
paaži. Martin Kangur – 
Meelis Vooro pidid katkes-
tama pooltelje purunemise 
tõttu juba esimesel katsel. 
Viis kiiruskatset kuuendal 
kohal läbinud Karl Kruuda 
– Martin Järveoja sõitsid 
kuuendal katsel teelt väl-
ja ja katkestasid. Mõlema 
ekipaaži võistlusautodeks 

on Citroen C2.
Renault Cliol sõitnud 

Otto Täht – Rivo Hell lä-
bisid kiiruskatsed kohtadel 
12.-16. ja olid lõpparvestu-
ses 13. kohal.

“Ralli läks enamvähem, 
rahulikult,” kommenteeris 
võistluse lõpul Otto Täht. 
“Esimesel katsel panime 
välja ohtlikust kohast ja pä-
rast võtsime rahulikumalt. 
Kolmandal katsel oli lah-
tist loppa palju peal ja trass 
oli libe. See oli mulle te-
gelikult esimene rallifiniš, 
rallisõitu pole ma varem 
lõpetanud. Võistlusega jäin 
rahule. Lõpus hoidsime ta-
gasi, seal oli paar ohtlikku 
kohta. Polnud mõtet pin-
gutada, ees ja taga oli tühi 
maa.”

Kahekümne kahest star-
tinud rallipaarist lõpetas 
tänavuse esimese noorte 
rallisõitjate mõõduvõtu 
kuusteist ekipaaži.

Ken Järveoja (vasakul) ja Sander Pärn Eesti noorteralli meistrivõistluste esimesel etapil Võ-
rus enne starti.

Foto: erakogu
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Ostame pidevalt saare- ja tam-
mepalke. Info tel. 504 8445

Küttepuud (ka kuiva). 513 8937

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Betoon pumpamisega. 529 1979

Müüa pikad küttepinnud. 5399 
9140

Müüa küttepuud (kuiv ja toores). 
513 2927

OÜ müüb pidevalt ehituslikku 
saematerjali. 5373 5466

Müüa puitbriketti kohaletoomi-
sega. 1 kott u 950 kg 1600 kr, 
pakitult 2100 kr. 506 6684

Müüa suusad, saapad, side-
med, kepid, uisud. 504 5909 
Valga mnt 1A

Müüa saunaahi. 522 8689

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Bobcati teenus. 529 6706

Vean ära vana kodutehnika (ka 
vanaraud). 513 2927

Elva Gümnaasium võtab uuest 
aastast tööle korravalvur-töö-
mehe Puiestee 2 õppehoonesse. 
Kandidaat peaks olema hea suht-
leja, korrektse välimusega, aus 
ja kohusetundlik meesterahvas. 
Palk kuni 10 000 krooni (bruto). 
Tel. 5300 8003,730 1823

AS Elva E.P.T. võtab aastaringsele 
tööle Sangla tootmisbaasi trak-
toristi. Vajaduse korral väljaõpe 
kohapeal. Info tel. 505 6152

Pubi Vapper Mäger vajab kokka.
Väljaõppe võimalus. 504 9035

Puidufirma Elvas vajab tisleri 
õpilast. 509 2534

Võtame tööle juuksuri (ka prakti-
kant). 510 7835

Raamatupidaja väikeettevõttele, 
KÜ-le. Jooksev arvestus, eelmis-
te perioodide korrastamine. 554 
3880

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. Tel. 529 1558

Anda üürile 2-toaline korter 
Arbimäel. Tel. 5390 5173

Müüa 3-toaline renov krt Elvas, 
ahiküttega, 49,3 m³. 760 000.- Tel. 
529 0930

Rendile anda ruumid 80 m² El-
vas Kesk tn. 527 0007

Müüa 4-toaline korter Nooruse 
tn. Tel. 516 4024

Soovin üürida garaaži 3 kuuks. 
5800 2634

Õppiv ja töötav tütarlaps soovib 
üürida 1-toal. korterit Elvas. 5677 
7310; 5349 4380

Mahlamäele tulnud sõbralik, noor 
hundikoer. Kaelas metallist kett. 
Või heale inimesele ära anda! Info 
tel. 5567 9171

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõidu-
ki (jääb Teile) või kinnisva-
ra tagatisel. Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru, www.
lounalaenud.ee 5680 8199.
Nüüd ka laupäeval avatud!

Võlgade KIIRMENETLUS koh-
tuväliselt ja kohtus, õigusabi, 
tel. 5551 8899, Lõunalaenud 
OÜ, Jüri 39, Võru

KUULUTUSED

Toimetaja Sirje Veldi, küljendaja Kristina Kütt. Väljaandja OÜ 
Elva Postipoiss, Elva, Kesk 32, juhataja Kersti Koosa. Toetaja
Elva Linnavalitsus. Trükk AS Võru Täht. Kuulutuste vastuvõtt 
E, T, K kella 10-17 raekojas Kesk 32 tuba 209. Tel. 730 9899,  
e-mail: epoiss@kodu.ee. Toimetusel on õigus kaastöid toimetada 
ja lühendada nende selguse huvides. Kaastöid ei retsenseerita ega 
tagastata. Toimetus ei vastuta reklaamide ja kuulutuste sisu eest. 
Elva Postipoiss on Eesti Ajalehtede Liidu liige. Kaebuste korral 
ajalehe sisu kohta võite pöörduda Pressinõukogusse pn@eall.ee 
või tel. 646 3363

Südamlik kaastunne 
klassijuhataja Ellen Peikile 

perega kalli tütre ja õe
KATRIN PEIKI
kaotuse puhul.

Palupera Põhikooli 8. klassi 
õpilased koos vanematega

Südamlik kaastunne
Ellenile perega

KATRIN PEIKI
28.08.1980 – 12.01.2008 

surma puhul.

Palupera Põhikooli
hoolekogu

Mälestame 85. 
sünniaastapäeval

VAIKE SAARELAHTE

22.01.1923 – 25.08.2005

Lesk ja tütar

16. jaanuaril otsustati:
Anda ehitusluba Lohu 5 

üksikelamu rekonstrueeri-
miseks; kasutusluba Kesk 
tänavale paigaldatud elektri 
maakaabelliini kasutami-
seks sidekaabelliini rajati-
sena.

Määrata lapse sünnitoe-
tus Iivika Veskile ja Katrin 

LINNAVALITSUSE ISTUNG

Reialile; riigi omandisse 
taotletava Kasekese maa-
üksuse aadressiks Kase 27, 
pindala 3700m²; riigi oman-
disse taotletava maaüksu-
se aadressiks Käo tee 41a, 
pindala 2190m²; riigi oman-
disse taotletava Kesapuu 
maaüksuse aadressiks Urva 
20, pindala 8943m².

Sõlmida teenuse osuta-
mise leping H-Raave OÜ-
ga, kaubabussi tegevuse toe-
tamine (Peedu elanikele).

Esitada eelnõu linnavo-
likogule

-Majandus- ja Kommu-
nikatsiooniministeeriumi 
valitsemisel oleva kinnistu 
Valga mnt 18a Elva linna 
omandisse taotlemine

-Elva linna 2008. aasta 
eelarve II lugemine

-Elva linna 2008. aasta 
eelarve kinnitamine

-Kehtestada Kirde 2 kin-
nistu detailplaneering

-Võtta vastu J. Kärneri 34 
kinnistu detailplaneering

-Halduslepingu sõlmimi-
ne Tööturuametiga avaliku 
töö korraldamiseks

Maia Kukk
Linnasekretär

Elva Linnavalitsuse 
08.01.08 korraldusega nr 
7 algatati Kreegi 1, Kree-
gi 3 ja Kreegi 5 kinnistute 
detailplaneeringu koos-
tamine. Eesmärgiks on 
Kreegi 3 jagamine kaheks 
krundiks, jagatud kruntide 
liitmine Kreegi 1 ja Kreegi 
5 kinnistutega. Õigusliku 

TEADE

aluse loomine Kreegi 1 ja 
5 kinnistutele hoonestuse 
projekteerimiseks.

Kirde 2 detailplanee-
ringu avaliku väljapaneku 
käigus ettepanekuid ja vas-
tuväiteid ei laekunud ning 
linnavalitsus detailplanee-
ringu avalikku arutelu ei 
korralda.

Sügav kaastunne
Ketrile kalli ema

ELVI UNDI
traagilise kaotuse puhul.

Töökaaslased

Mis on inimese peatäi?
Inimese peatäi e. 

Pediculus humanus capitis 
on verdimev parasiit, kes 
elab vaid inimese peas 
juustega kaetud alal, kus 
on talle sobilik elukesk-
kond, see tähendab õige 
temperatuur ja niiskus. 
Täi on umbes seesami-
seemne suurune väike pa-
rasiit, mis levib inimeste 
hulgas kiiresti ja kergesti. 
Täi toitub inimese verest, 
süües 5 korda päevas, kor-
raga 35-45 minutit. Täid ei 
ela ilma verd imemata üle 
24-48 tunni. Ideaalkliima 
on täile temperatuur +30° 
C ja 70% niiskus. Täile on 
surmav temperatuur alla 
+22° C ja üle +44° C, seda 
aga mitte täi tingule, kes 

võib kammis või riietes säi-
litada eluvõimet kuu aega.

Mitu täid on tavaliselt 
peas?

Tavaliselt on peas alla 
tosina elusa täi, kuid sadu 
tinge. Lemmikpiirkonnaks 
on kõrvatagused ja juus-
tepiir kaelal. Emane täi 
muneb ööga 5-10 muna 
juuksejuurtele, kokku elu 
jooksul 100-350 muna, 
kleepides oma kehanõre-
ga tingu ehk täimuna tu-
gevalt juukse külge. Ting 
areneb täiskasvanud täiks 
30-35 päeva, läbides kolm 
moondeperioodi. Madalal 
temperatuuril täi arengu-
periood pikeneb. Noored 
täid peavad ellujäämiseks 
saama 24 tunni jooksul 
verd imeda, muidu nad 

Lasteasutustes levivad täid

hukkuvad.
Millised sümptomid on 

täide olemasolul?
Tavaliselt on täid peas 

olnud juba kaks kuud, enne 
kui pea sügelemine annab 
märku, et midagi on kor-
rast ära. Lükates juuksed 
lahku ja vaadates juukseid 
peanaha lähedal, on näha 
juuste küljes valkjaid tinge, 
tavaliselt just kõrvade taga 
ja kaelal. Peatäidest võib 
olla tingitud ka lümfisõl-
mede suurenemine kaelal 
ja kõrvade taga.

Kuidas täi levib?
Täi ei lenda ega hüppa, 

levib vaid otsese kontakti-
ga nakatunud inimestelt, 
nende juustest, kammilt, 
mütsilt, kõrvaklappidelt, 
käterätilt jms. Ilma pere-
meheta jääb täi ellu kuni 
kaheks ööpäevaks. Tin-
gud, mis on maha kukku-
nud, on veel 10 päeva elus, 
kui on sobiv temperatuur 
ja niiskus.

Kas koduloomadelt võib 
saada peatäi?

Ei, loomadel on omad 
täid, mis inimesele ei levi 
ja inimese peatäi ei kohane 
ka koduloomadega. Nii ei 
ole ei kassidel ega koertel 

samasuguseid täisid nagu 
on inimese peatäi. Ainu-
kese loomana võib inimese 
peatäi olla sigadel.

Kuidas käituda, kui 
leidsid lapse peas täid?

Kõige sagedamini on 
täid 3-11 aastastel lastel, 
kuivõrd nad on kõige roh-
kem kehalises kontaktis 
teistega.

Ilma ravita täidest lahti 
ei saa.

* Määri juuksed ap-
teegis saadava pedikuloo-
sivastase peamäärdega 
vastavalt pakendis olevale 
infolehele või pese pediku-
loosivastase šampooniga.

* Korista tolmuimejaga 
põrandad, vaibad, pehme 
mööbel, seejärel puhasta 
ja vaheta ka tolmuimejas 
tolmukott, kuna tingud, 
mis on maha kukkunud, 
on veel 10 päeva elus.

* Pese riideid võimali-
kult tulise veega.

* Kõik, mida pesta ei 
saa, nagu kaabud, paksud 
mantlid, aseta kaheks nä-
dalaks suletud kilekotti.

* Kui sul on auto, siis ei 
tohiks unustada ka autos 
istmekatteid puhastada.

Toimetuseni on jõudnud mitmelt poolt infot, et 
lasteasutustes, ja mitte ainult Elvas, levivad peatäid. 
Alljärgneva info saatis meile perearst Signe Ustav, 
kelle sõnul pole ta ise Elvas lastel päid kontrollides 
täisid leidnud, kuid pidas siiski vajalikuks lapseva-
nematele südamele panna, et nad oma laste päid 
kontrolliksid ning täide avastamise korral vajalikke 
meetmeid rakendaksid.

Saab igaüks meist
kingituseks aja,
ta kestust keegi meist ei tea.
On kuskil ülim otsustaja,
ta märguandel lõpetame
maise raja…

ELVI UNT
Sügav kaastunne Margoliinale 

ja Andresele ema, ämma ja 
vanaema kaotuse puhul.

Segakoor AVE



19. jaanuar 20088

Parimad autokaubad - FIXUS!
WWW.FIXUS.EE

OÜ Marepleks   *   Valga mnt 7A   *   tel 7 303 665

H4 55/60W 12V

H7 55W 12V 

H4 55/60W 12V

H7 55W 12V 

+80% ROHKEM VALGUST

 225.-

 325.-

355.-

 480.-

UUS

Tõhus ja stiilne Philips
+50% ROHKEM VALGUST

paar

paar

paar

paar

240.-

380.-


